

### វង់ត្រីអាពាហ៍ពិពាហ៍

កម្ពុជា ជាព្រះរាជាណាចក្រនៃវប្បធម៌ មានអរិយធម៌រុងរឿងប្រកបដោយវប្បធម៌ រូបិ និងអរូបិសម្បូណ៍បែប។ ឯកសារជាច្រើន បានកត់ត្រាបង្ហាញថា កម្ពុជាមានឧបករណ៍ ត្រីជាងមួយរយ ដែលជនជាតិដើមភាគតិចនិងខ្មែរយើងបានថែរក្សា ប្រើប្រាស់ សម្តែង និងបង្ហាត់បង្រៀនបន្តដល់កូនចៅជំនាន់ក្រោយរហូតដល់បច្ចុប្បន្ន។ បុព្វបុរសខ្មែរ បាន ធ្លាក់រូបឧបករណ៍ត្រីមួយចំនួននៅលើជញ្ជាំង ប្រាសាទបុរាណ មានប្រាសាទអង្គរវត្តនិង ប្រាសាទបាយ័នជាដើម។

ចម្លាក់លើជញ្ជាំងប្រាសាទអង្គរវត្តនិងប្រាសាទបាយ័ន បង្ហាញពីឧបករណ៍ ត្រី ត្រៃ ស្នែង ស័ង្វ ស្រឡៃ មិម ពិណ្យ ខ្សែមួយ ទ្រខ្សែពា ពាទ្យ គងញី គងឈ្មោល ឃ្លោះ ឈឹង សម្តោរ ស្តរយោល ស្តរធំ និងស្តរជ័យ។ល។ ដូច្នេះ យើងក៏អាចសន្និដ្ឋានបានថា ខ្មែរយើង បានថែរក្សានិងបណ្តុះបណ្តាលបន្តនូវ វប្បធម៌អរិយធម៌អង្គរ រួមទាំងត្រី អភិវឌ្ឍកែច្នៃ និងបង្កើតបន្ថែមរហូតដល់សព្វថ្ងៃនេះ។

ត្រីករខ្មែរ ប្រើឧបករណ៍ត្រីជាងមួយរយដែលបានរៀបរាប់ខាងលើ នៅក្នុងវង់ ត្រីជាច្រើន មានវង់ត្រីទាំងមីងឬក្រីមីង អារក្ស ពិណពាទ្យ មហោរី គងស្តរ ក្នុងយោន ក្នុងខែក ក្នុងឈ្នះ ត្រៃលក្ខណ៍ អាឃៃ យីកេ បាសាក់ និងអាពាហ៍ពិពាហ៍។ល។

នាបច្ចុប្បន្ន ខ្មែរយើងនិយមប្រើវង់ត្រីអាពាហ៍ពិពាហ៍ពីរប្រភេទគឺ វង់ត្រី អាពាហ៍ពិពាហ៍បុរាណនិងវង់ត្រីអាពាហ៍ពិពាហ៍សម័យ។ វង់ត្រីអាពាហ៍ពិពាហ៍ បុរាណ មានឧបករណ៍ទ្រខ្សែឬទ្រខ្សែពា ខ្សែ១ ចាប៉ីដងវែង ប៉ីប្របុស ឈឹង ស្តរដៃ និងអ្នក ច្រៀង។ ឯវង់ត្រីអាពាហ៍ពិពាហ៍សម័យ មានឧបករណ៍ទ្រសោតូច យឹម ក្រពើ ខ្នុយ ឈឹង ស្តរដៃ និងអ្នកច្រៀង។

ពិធីអាពាហ៍ពិពាហ៍ ជាពិធីមង្គលសំខាន់បំផុតនៅក្នុងជីវិតរបស់ខ្មែរគ្រប់រូប ដែល សុទ្ធសឹងតែបានឆ្លងកាត់តំណាក់កាលនេះក្នុងជីវិតរបស់គេ។ ខ្មែរយើងមានជំនឿថាកូន ប្រុសកូនស្រីដែលបានរៀបអាពាហ៍ពិពាហ៍ គឺបានតបស្នងសងគុណមាតាបិតា និងបាន បំពេញនិងផ្តល់កិត្តិយសដល់ក្រុមគ្រួសារទៀតផង។ វាក៏ជាទំនៀមទម្លាប់ដែលមានអាយុ

**អត្ថបទ៖អត្ថបទ៖ វង់តន្ត្រីអាពាហ៍ពិពាហ៍**

កាលយូរយារពីបរមបុរាណ ដោយមានទាំងរឿងព្រេង និងទានដែលមានដំណើរដើមទង ពាក់ព័ន្ធនឹងព្រះរាជពិធីអភិសេករវាងព្រះថោង និងនាងនាគ ព្រមទាំងការកើតទឹកដី នគរគោកធ្លកផង។ ពិធីអាពាហ៍ពិពាហ៍ដែលប្រារព្ធធ្វើឡើងក្នុងរយៈពេលមួយថ្ងៃមួយយប់ ពីថ្ងៃពីរយប់ ឬបីថ្ងៃបីយប់ទៅតាមចំណង់ចំណូលចិត្ត ពេលវេលានិងលទ្ធភាពហិរញ្ញវត្ថុ របស់គ្រួសារខាងប្រុស និងខាងស្រីត្រូវកំដរដោយវង់តន្ត្រីអាពាហ៍ពិពាហ៍ដែលជាវង់តន្ត្រី មួយចាស់ជាងគេក្នុងចំណោមវង់តន្ត្រីខ្មែរ។

យើងគួរកត់សម្គាល់ផងដែរថា នៅក្នុងតំបន់អាស៊ីអាគ្នេយ៍នេះ ក៏ដូចជានៅក្នុង ពិភពលោក គឺមានតែខ្មែរយើងទេដែលមានតន្ត្រី និងចម្រៀងអាពាហ៍ពិពាហ៍រហូតដល់ ទៅជាងមួយរយបទ បម្រើនិងកំដរឱ្យតែពិធីផ្សេងៗជាច្រើននៅក្នុងអាពាហ៍ពិពាហ៍។ ចាប់ សំដៅពីពិធីហែកូនកំលោះ ចូលរោង កាត់សក់ ចងដៃ ផ្ទឹម រហូតដល់ពេលកូនកំលោះតោង ស្បែកូនក្រមុំចូលក្នុងបន្ទប់ គឺសុទ្ធតែកំដរដោយវង់ តន្ត្រីអាពាហ៍ពិពាហ៍លេងបទពិសេស សម្រាប់កំដរពិធីនីមួយៗនេះ។ ទោះបីនៅពេលដែលគេមិនមានពិធីក៏ដោយក៏វង់តន្ត្រីនៅ តែលេងកំដររោងនិងបរិយាកាសដែរ។

**វង់តន្ត្រីអាពាហ៍ពិពាហ៍លេងបទ៖**

- ហោមរោង ដើម្បីបួងសួងសូមពរជ័យសិរីមង្គលប្រោះព្រំដល់ទឹកថ្លៃពិធី និងកូន កំលោះកូនក្រមុំ ព្រមទាំងក្រុមគ្រួសារនិងញាតិមិត្តជិតឆ្ងាយ នៃគូស្វាមីភរិយាថ្មី
- ចៅព្រាហ្មណ៍ សម្រាប់ហែកូនកំលោះ
- សារិកាកែវ ក្នុងពិធីកាត់សក់កូនប្រុសកូនស្រី
- បាយខុន សម្រាប់កំដរពិធីចងដៃ
- ព្រះថោង នៅពេលកូនកំលោះតោងស្បែកូនក្រមុំចូលបន្ទប់
- កងសោយ ក្នុងពិធីសែនដូនតា។ល។

តន្ត្រីខ្មែរជាអត្តសញ្ញាណ ពណ៌សម្បុរ និងជាព្រលឹងរបស់ខ្មែរ។ វាពិតជាមានឥទ្ធិពល មកលើចិត្តនិងបេះដូងរបស់ខ្មែរ។ ភ្លេងក្នុងខែក ដែលគេលេងឬចាក់ជាសំឡេងនៅពេល ដង្ហែសពទាក់ទាញចិត្ត និងអារម្មណ៍ខ្មែរគ្រប់គ្នាឱ្យកំសត់និងសង្វេគចំពោះ សេចក្តីស្លាប់របស់ បុគ្គលនិងការព្រាត់ប្រាស់គ្នាដែលគ្មានថ្ងៃត្រឡប់វិញ។ ដូចគ្នានេះដែរ តន្ត្រីអាពាហ៍ពិពាហ៍

អត្ថបទដោយ៖ លោកបណ្ឌិត សំ សំអាង

# អត្ថបទអត្ថបទ៖ រង្វង់ត្រីអាពាហ៍ពិពាហ៍

ឬក្មេងការខ្មែរក៏មានឥទ្ធិពលទាក់ទាញចិត្ត អារម្មណ៍ និងជាសំបេះដូងខ្មែរអ្នកស្តាប់ឱ្យលន្ទង់  
លន្ទោចស្រមៃស្រមៃទៅដល់អតីតកាលដែលខ្លួនបាន រៀបអាពាហ៍ពិពាហ៍ ឬអានុស្សាវរីយ៍  
ពីកុមារភាពរបស់ខ្លួន។

## ឯកសារយោង

ពេជ្រ ទុំក្រវិល.

២០០៣. *ទស្សនីយភាពខ្មែរ*. ភ្នំពេញ: រដ្ឋសភានៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា។

Sam, Sam-Ang.

2002. *Musical Instruments of Cambodia*. Osaka: National Museum of  
Ethnology.

Sam, Sam-Ang, Yun, Khean, and Chhim, Naline.

2010. *Music in the Lives of the Indigenous Ethnic Groups in Northeast Cambodia*.  
Phnom Penh: Paññāsāstra University Press.

